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RUSKO: Režim sankcí proti KLDR je nehumánní a svou tvrdostí připomíná blokádu
Leningradu. Zaváděné sankce „musí odpovídat současné úrovni lidského rozvoje“. Je třeba
se zamyslet nad změnami tohoto sankčního režimu a zda odpovídá požadavkům dnešní
doby.

– Hrubost, s jakou americké úřady vyvíjejí nátlak, jim není vždy ku prospěchu a ze strategického
hlediska je pouze na škodu, protože toto snobství se nikomu nelíbí.

– Nikoho nežádáme, nikdo nám to nenabídl. Není třeba používat severokorejské vojáky v konfliktu na
Ukrajině.

– Je to blízko k aktu agrese [proti Rusku]. Analyzujeme to. Ti, kdo tyto zbraně dodávají, věří, že s
námi nejsou ve válce. Vyhrazujeme si právo dodávat zbraně do jiných oblastí světa. S přihlédnutím k
našim dohodám s KLDR to také nevylučuji – Putin o ostřelování Belgorodu západními zbraněmi a
jejich dodávkách na Ukrajinu.

– Vidíme, co se děje v Asii. Blokový systém se hromadí v Asii. NATO se tam již stěhuje jako do
trvalého bydliště. To představuje hrozbu pro Rusko. Jsme povinni na to reagovat a uděláme to.

– Jižní Korea se nemá čeho bát. Smlouva je platná pouze v případě, že dojde k agresi proti Severní
Koreji.

– Pokud Jižní Korea dodá Ukrajině smrtící zbraně, bude to velká chyba. Pokud se to stane, pak
učiníme rozhodnutí, která se pravděpodobně nebudou líbit vedení Jižní Koreje.

– Vedli jsme zákulisní jednání. Naděje se zatím nenaplnily. Pokud jde o západní partnery, takovou
reakci jsem očekával. Čas ukáže, co bude dál – Putin o reakci Západu na mírové návrhy Ruska.

–Nyní přemýšlíme o tom, co změnit v jaderné doktríně. Víme, že odborné kruhy na Západě uvažují o
použití jaderných zbraní s nízkou účinností. Na to upozorňujeme a s tím souvisí i moje prohlášení o
změně. Preventivní úder zatím nepotřebujeme, protože při odvetném úderu bude nepřítel zaručeně
zničen.

– Víme, že Američané a Evropané tlačí na Ukrajince, aby za každou cenu vytlačili naše jednotky na
státní hranici. To chtějí v roce 2024 prezentovat jako obrovský úspěch. Tento příkaz „za každou
cenu“ vyjde pro ukrajinské ozbrojené síly draho.

– Strategická porážka Ruska znamená konec státnosti. To znamená konec tisícileté historie ruského
státu. Myslím, že to je každému jasné. Pak vyvstává otázka. Proč bychom se měli bát? Není lepší jít
až do konce? To je elementární logika – Putin.

Odpovědi na otázky novinářů po návštěvě Vietnamu
Vladimir Putin na závěr své státní návštěvy Vietnamu odpovídal na dotazy zástupců ruských médií.
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P. Minakov: Ruská federace a KLDR uzavřely Komplexní dohodu o strategickém partnerství, která
počítá i se spoluprací ve vojensko-technické a obranné oblasti. Poslední bod v oblasti obrany počítá
se vzájemnou pomocí smluvních států v případě napadení třetí stranou.

V souvislosti s tím mám dotaz, ale bude se skládat z dílčích otázek, několika částí. Za prvé, v jakých
případech dojde k naplnění této části dohody? Včetně – za druhé – platí to pro situaci na Ukrajině? A
připouštíte možnost zapojení dobrovolníků a vojáků z KLDR do Speciální vojenské operace?

A ohledně rozvoje vojensko-technické sféry třetí otázka. Rusko a KLDR patří mezi… Jediní, na koho
bylo uvaleno tolik sankcí. Hodlá Moskva upustit od všech omezení, včetně těch uvalených
prostřednictvím mezinárodních sankcí, a rozvinout plnou spolupráci s KLDR ve vojensko-technické
oblasti?

Vladimir Putin: Máte celý soubor otázek, tak pojďme po částech. První, za jakých podmínek budou
aktivovány ty části smlouvy, které se týkají vzájemné pomoci ve vojenské oblasti, ano?

První věc, kterou chci říct a na co chci upozornit: z nějakého důvodu analytici… no, možná tomu
věnovali [pozornost] – v žádném případě jsem si toho nevšiml, a abych byl upřímný, nebyl čas [to
sledovat]. Ale o to víc vás na to chci upozornit: koneckonců tato dohoda není nějaká novinka. Tuto
smlouvu jsme uzavřeli v souvislosti s tím, že stará smlouva zanikla a v naší předchozí dohodě –
myslím, že to bylo v roce 1962, nebo tak nějak – bylo všechno to samé. Nejedná se o žádnou novinku.

V současných podmínkách to samozřejmě vypadá obzvlášť ostře, ale přesto jsme téměř nic nezměnili
a Korejská lidově demokratická republika má podobné dohody i s jinými zeměmi. První věc.

Dále o důvodech vzájemné vojenské pomoci se tam také píše: v případě agrese, vojenské agrese.

Nyní co se týče Ukrajiny. Ukrajinský režim nezačal agresi proti Rusku, začal agresi proti Luhanské a
Doněcké lidové republice, které jsme uznali, ještě předtím, než se staly součástí Ruské federace.

Nyní o tom, jak v tomto konfliktu nějak využít schopnosti toho druhého [KLDR]. Nikoho o to
nežádáme, nikdo nám to nenabídl, takže není žádná potřeba.

Co tam ještě bylo?

P. Minakov: Ohledně sankcí.

Vladimir Putin: Pokud jde o sankce, už jsem o tom hovořil na schůzce s vašimi kolegy – šéfy
světových tiskových agentur, a podle mého názoru jsem tehdy řekl, že některé sankce, které byly
uvaleny na Severní Koreu, mírně řečeno, vypadají velmi podivně.

Jak víte, pocházím z Leningradu. Každý moc dobře ví, co zažil Leningrad za druhé světové války, za
Velké vlastenecké války. To je blokáda, kdy lidi mořili hladem. I v mé rodině, jak víte, došlo z toho
důvodu ke ztrátám: můj bratr zemřel prakticky hladem během blokády, onemocněl a zemřel.

A co se teď děje se Severní Koreou? K režimu můžete mít jakýkoli postoj, ale zavádět, řekněme,
omezení související s pracovní migrací, to vypadá nějak podivně. K čemu to vede? Vede k tomu, že
rodiny, i když jsou ve velmi tíživé materiální situaci, nemají možnost si někde vydělat peníze a uživit
své děti. Nic to nepřipomíná? Je to humánní?

Proto i sankce, které jsou tedy zaváděny, především samozřejmě v tomto případě z politických
důvodů, musí odpovídat současné úrovni rozvoje lidstva.



Proto jsem řekl, když jsem hovořil v Pchjongjangu, řekl jsem to upřímně, že se musíme všichni
společně zamyslet nad tím, jak a co je třeba změnit na tomto sankčním režimu a zda obecně splňuje
požadavky dnešní doby.

K. Kokovešnikov: K tématu Ukrajiny.

Vladimir Putin: Ano, prosím.

K. Kokovešnikov: Dobré odpoledne! Televizní kanál “Zvezda”, Kokovešnikov Konstantin.

Řekněte mi prosím, jak byste mohl komentovat reakci západních zemí, respektive vlastně odmítnutí
vámi navrhovaných podmínek pro mírové ukončení konfliktu na Ukrajině? Ostatně takovou reakci
jste těžko mohl očekávat.

A co stálo za vaším rozhodnutím veřejně pojmenovat podmínky pro mírové ukončení konfliktu, které
měly být předmětem zákulisních jednání? Nebo se všechny naděje už úplně rozplynuly?

Vladimir Putin: Víte, vedli jsme tato zákulisní jednání a naše naděje se zatím skutečně nenaplnily.

Co se týče reakce našich takzvaných západních partnerů – řekl jste, že jsem to zjevně nečekal – ne,
právě naopak, přesně takovou reakci jsem v první fázi očekával. Ale co bude později, ukáže až čas.

Vše bude záviset na tom, jak se změní situace na zemi. Myslím, že někteří rozumní politici se ještě
zamyslí nad tím, zda mnou předložené návrhy jsou reálné, objektivní a v souladu se zájmy všech
smluvních stran a celé Evropy, včetně toho, zda chce [Evropa] skutečně ukončit konflikt ve středu
Evropy. No, to uvidíme.

Nejsem si jistý, že tento postoj k návrhům, které jsme předložili, bude trvat navždy. Už slyšíme hlasy
některých politiků, kteří říkají, že ano, možná je to ultimátum, ano, přehnané požadavky, ale
nemůžeme odmítnout, je třeba se zamyslet a rozebrat to.

A to, co stanovili naši partneři, to není ultimátum? Vymysleli nějaké formule, ačkoli existuje výsledek
našich jednání v Minsku a Istanbulu. Proč si to nikdo nepamatuje? Tam – už jsem to řekl stokrát,
kdybychom se tehdy dohodli, a byl na tom podpis šéfa vyjednávací skupiny ukrajinské strany, že
dohody uzavřené v Istanbulu byly v zásadě pro ukrajinskou stranu přijatelné. Co se stalo na místě, na
bojišti, co by umožňovalo předkládat nějaké dodatečné podmínky, které nijak nesouvisí s našimi
dohodami v Istanbulu? Není nic takového, co by mohlo nějak změnit pozici druhé vyjednávající země,
v tomto případě Ukrajiny.

Proto si nemyslím, že takový nihilismus ohledně našich návrhů zůstane navždy. Určitě se něco změní,
včetně našich podmínek, které se budou měnit v závislosti na situaci na zemi.

P. Zarubin: Pavel Zarubin, televizní kanál Rossija.

Jak dlouho mohou tyto podmínky platit? Ostatně právě na té konferenci ve Švýcarsku zazněla řada
signálů a prohlášení, že na příští konferenci, pokud se bude konat, by mělo být přítomno Rusko. Je
jasné, že existuje mnoho nuancí, ale přesto, reagovalo by Rusko?

Děkuji.

V. Putin: Ano. Řekl jsem, že my jsme nebyli ti, kdo odmítli vyjednávat. Ukrajinská strana si sama
sobě zakázala vyjednávat. Ne my. Jsme pro a nikdy jsme neodmítali. Ale ne na základě nějakých
pomíjivých formulí, ale na základě těch dohod – chci to znovu zopakovat – kterých bylo dosaženo



během složitých jednání, téměř měsíc a půl jednání, v Istanbulu a Minsku. Na tomto základě jsme
připraveni pokračovat v dialogu s ukrajinskou stranou. A kde se jednání budou konat, není důležité –
v Minsku, Istanbulu nebo Švýcarsku.

P. Zarubin: Jak dlouho zůstanou tyto podmínky v platnosti?

Vladimir Putin: Z naší strany jsou tyto návrhy na stole – prosím. Již není na nás, kdy všechny
zainteresované subjekty, které mají o tato jednání zájem, vezmou to, co mají na stole, a přistoupí k
jednání. Třeba zítra. Ale kdy to chtějí udělat, to už je jejich věc. Ale opakuji, vše bude záviset na tom,
co se stane v reálném životě. A z toho pak samozřejmě budeme vycházet. Ale základní přístup bude
takový.

E. Lazareva: Vladimire Vladimiroviči, zdravím vás! Jekaterina Lazareva, URA.RU.

Mám dotaz ohledně jaderných zbraní. Nedávno jste řekl, připustil jste možnost provést změny v naší
jaderné doktríně. Chtěla bych pochopit, za jakých okolností je to možné, jaké podmínky pro to musí
vzniknout? Připouštíte, že naše jaderná doktrína bude obsahovat klauzuli o možnosti zahájit
preventivní jaderný úder?

V. Putin: Vy víte, myslím, že jsem řekl, že dnes přemýšlíme o tom, co a jak by se v této jaderné
doktríně a strategii dalo změnit. A to souvisí s čím? Je to dáno tím, že se objevují nové prvky –
alespoň víme, že na tom potenciální protivník pracuje – prvky související se snižováním prahu pro
použití jaderných zbraní. Vyvíjejí se zejména výbušná jaderná zařízení s ultranízkým výkonem a
víme, že v odborných kruzích na Západě existují myšlenky, že by se takové zbraně daly použít, a není
na tom prý nic zvlášť hrozného. Možná to nemusí být hrozné, ale musíme tomu věnovat pozornost. A
my tomu věnujeme pozornost.

S tím souvisí i mé prohlášení, že přemýšlíme o možných změnách v našich strategiích.

E. Lazareva: A co preventivní úder?

V. Putin: Preventivní úder zatím nepotřebujeme, protože při odvetném úderu bude nepřítel zaručeně
zničen.

K. Panjuškin: Konstantin Panjuškin, První kanál.

Právě jste řekl, že neexistují žádné návrhy z KLDR a z vaší strany také není žádný požadavek na
vojáky, ale zároveň, pokud tomu dobře rozumíme, článek čtyři smlouvy ve skutečnosti míní kolektivní
obranu.

Vladimir Putin: V případě agrese.

K. Panjuškin: V případě agrese, ano. V těch podmínkách, kdy proti Rusku už…

Vladimir Putin: Na tuto otázku jsem již odpověděl. Kyjevský režim spáchal agresi proti dvěma
republikám, které jsme v té době neuznávali.

K. Panjuškin: Co bylo pro Kim Čong-una určujícím faktorem pro podpis této smlouvy v tak složité
situaci, kdy je proti Rusku vedena tato nevyhlášená válka? A pro Vás taky?

Vladimir Putin: Musíte se zeptat jeho. Jak to mohu říct?

Co se týče podstaty, už jsem to řekl. Prakticky zcela to reprodukuje naši dohodu, která v důsledku



uplynutí doby platnosti skončila. Proto zde není žádná novinka.

K. Panjuškin: Existuje ještě doutnající korejská krize, která by se také teoreticky mohla rozvinout v
totální nepřátelství. Co pro Vás bylo v tomto případě s přihlédnutím k těmto okolnostem rozhodující
při podpisu této smlouvy?

Vladimir Putin: Řekl jsem to dvakrát a mohu to zopakovat potřetí: reprodukovali jsme dohodu z roku
1960 nebo 1962, která ukončila svou existenci.

Ano, samozřejmě, korejská krize doutná, ale vycházíme z toho a doufáme, že naše dohody s
Korejskou lidově demokratickou republikou budou do jisté míry omezujícím faktorem, aby se tato
krize nerozvinula do nějaké horké fáze.

A. Kolesnikov: Noviny Kommersant, Andrej Kolesnikov.

Lze použití západních zbraní dlouhého doletu považovat za akt agrese? Lze ostřelování Belgorodu a
ruského území obecně považovat za akt agrese?

Vladimir Putin: To vyžaduje doplňující prošetření, ale je to blízko k tomu. Analyzujeme to. O čem se v
tomto případě bavíme? Ti, kdo tyto zbraně dodávají, věří, že s námi nejsou ve válce. Řekl jsem,
včetně jsem o tom hovořil v Pchjongjangu, že si pak vyhrazujeme právo dodávat zbraně do jiných
oblastí světa.

S ohledem na naše dohody s Korejskou lidově demokratickou republikou to nevylučuji. Kam
dopadnou dál – můžeme to také říci stejným způsobem. Západ tady dodává zbraně Ukrajině a říká:
už tady nic nekontrolujeme a není důležité, jak jsou použity. No, můžeme také říci: někomu jsme
něco dodali – a pak už nemáme nad ničím kontrolu. A ať se nad tímto tématem zamyslí.

V této fázi je tedy pro nás nejdůležitějším úkolem tyto útoky odrazit.

A. Savinych: Vladimire Vladimiroviči, agentura TASS.

Dovolte mi trochu přejít od politické k ekonomické agendě.

Jaké jsou podle vás vyhlídky dnešních jednání v Hanoji z pohledu obchodního a ekonomického
partnerství? Vzhledem k tomu, že Spojené státy neustále a kategoricky vyvíjejí tlak jak na samotný
Vietnam, tak na další země v tomto regionu.

A dovolte mi se zeptat na doplnění k této otázce. Dnes jste řekl, že Rusko je připraveno zavést přímé
a dlouhodobé dodávky uhlovodíků do Vietnamu, včetně LNG. Jaké projekty by to pro “Novatek”
mohly být? Jsou to jen infrastrukturní projekty nebo vstup do skutečně těžařských projektů?

Vladimir Putin: Zeptejte se Michelsona, řekne Vám to podrobněji.

Zde jsou různé možnosti: může to vypadat takto – to znamená, že je zde možné podílet se na
výstavbě odpovídajících zkapalňovacích kapacit, nebo dodávat náš zkapalněný plyn z území Ruské
federace. I tak i tak je to možné. I zde jsou vyhlídky, jsou zde odpovídající bloky, na kterých lze
pracovat a vyrábět zkapalněný zemní plyn.

Pokud jde o tlak z Washingtonu a dalších západních zemí, ano, na některé to má vliv, na jiné tolik ne.
Ale v každém případě – chci to zdůraznit, věřte mi, že se to skutečně tak děje – hrubost, s jakou to
americké úřady dělají, jim ne vždy prospívá a ve strategickém plánu jen k jejich škodě, protože tohle
snobství se nikomu nelíbí, a to i ve střednědobé historické perspektivě nikdo nikdy neodpustí.



A už jsme se naučili překonávat, naučili jsme se to zdolávat. Podívejte, naše produkce roste. Pokud
ropa trochu klesla, je to kvůli našim dobrovolným omezením v rámci OPEC-plus a cílem je udržet
ceny na přijatelné úrovni. V zásadě nám vše vychází. Existují potíže, ale existují také způsoby, jak
všechny tyto potíže řešit.

V. Sineok: Viktor Sineok, Izvestija.

Vladimire Vladimiroviči, ukrajinský diplomat Kuleba nedávno poskytl rozhovor, kde na otázku, proč
Ukrajina nedělá nic pro to, aby získala legitimního vůdce, nepořádá volby, nedodržuje proceduru,
ačkoli on je evidentně dnes nelegitimní, odpověděl v duchu, že „nechť Rusko stáhne svá vojska a pak
se u nás vše urovná”.

Jak můžete komentovat taková slova? Ukazuje se, že legitimitu jejich vůdce potřebujeme více než
oni.

Pokud dovolíte, velmi rychle druhá otázka.

Vladimir Putin: Dovolte mi odpovědět nejprve na první a poté na druhou.

Obecně nerad komentuji něčí prohlášení, zejména prohlášení druhých nebo třetích stran. Ale v tomto
případě se nemohu ubránit konstatování, že pokud budou jednání spojena se stažením našich
jednotek, o čemž kyjevský režim sní, tak k tomu zřejmě nikdy nedojde, protože kyjevský režim si
nepřeje odejít od moci a nechce uspořádat normální volby v souladu s ústavou Ukrajiny. To znamená,
že budou navždy oddalovat ukončení bojů. Mají zájem na tom, aby naše jednotky zůstaly na těchto
územích, protože nemají zájem o pořádání voleb. To je vše.

Ano, druhá část.

V.Sineok: Chtěl jsem se zeptat na Vaši agendu v KLDR. Čekal jste, že přijetí bude tak obsáhlé a
okázalé?

Vladimir Putin: Ne, nečekal jsem to.

V.Sineok: Neformální část, zakončení bylo velmi silné, jak jste řídili Aurus, jak jste se velmi dlouho
loučili na letišti.

Jaký je Váš vztah s vůdcem KLDR? A na čem jsou podle vás vztahy založeny?

Vladimir Putin: Za prvé, tohle jsem nečekal. Představoval jsem si samozřejmě přibližně, jak to bude.
V Korejské lidově demokratické republice existují určité protokoly, znám je. Ale nečekal jsem, že to
nabere takový rozměr. Některé věci byly zcela nečekané, to se týká soukromého programu.

Co nás spojuje? Jde o otázky související s mezistátní spoluprací a rozvojovými zájmy Severní Koreje a
Ruské federace a to v různých oblastech: bezpečnosti a ekonomice.

D. Laru: Dobrý den! Dmitrij Laru, noviny Izvestija.

Jižní Korea už říká, že nová dohoda mezi Ruskem a KLDR ohrožuje jejich bezpečnost. V médiích se
objevují informace, že Soul možná přehodnotí dodávku smrtících zbraní do Kyjeva. Existují nějaké
plány, nebo je vůbec možné oslovit vedení Jižní Koreje, aby se rozmístily všechny tečky na “i”? Jak
dnes vidí vyřešení korejského problému Moskva?

V. Putin: Pokud jde o obavy Korejské republiky, budu stavět na tom, co jste řekl: Jižní Korea,



Korejská republika se nemá čeho obávat, protože naše pomoc ve vojenské sféře, v souladu s
dohodou, kterou jsme podepsali, vzniká pouze v případě, že dojde k agresi vůči jedné ze stran, které
podepsaly tento dokument. Pokud vím, Korejská republika neplánuje agresi proti Korejské lidově
demokratické republice, což znamená, že není třeba se bát naší spolupráce v této oblasti.

Co se týče dodávek smrtících zbraní do bojové zóny na Ukrajině, to by byla velmi velká chyba.
Doufám, že se to nestane. Pokud k tomu dojde, pak i my učiníme příslušná rozhodnutí, která se
pravděpodobně současnému vedení Jižní Koreje nebudou líbit.

D. Courter: Donald Courter, Russia Today.

NATO v současné době diskutuje o uvedení jaderných hlavic do pohotovosti. Jak Rusko vnímá tento
krok a jak to ovlivní globální stabilitu a bezpečnost?

Vladimir Putin: Strategické jaderné síly Ruské federace jsou vždy ve stavu plné bojové pohotovosti.
To, co nyní dělají v západních zemích, nás proto jen málo znepokojuje. Ale samozřejmě to bedlivě
sledujeme, a v případě, že nějaké hrozby porostou, přiměřeně a adekvátně na to zareagujeme.

A. Junašev: Alexandr Junašev, Life.

Opakovaně jste řekl, že Zelenskij je nelegitimní, jediným legitimním orgánem je Nejvyšší rada
Ukrajiny. Někteří zastupitelé se snažili vyslat signál, možná s Vámi chtěli jednat? Možná s někým
vedeme zákulisní jednání?

A neformálně: kolik jste v poslední době spal?

Vladimir Putin: Myslíte od poslanců Rady?

A. Junašev: Ano.

Vladimir Putin: O tom nevím. Pak jste řekl: “Řekl jsem opakovaně.” Nic jsem neřekl. Prostě jsem
provedl analýzu, ani ne já, ale naši právníci provedli analýzu. To je právní analýza Ústavy Ukrajiny.
Tyto články jsem pojmenoval: Článek 83 Ústavy přímo říká, že funkční období je omezeno na pět let.
109., 110., 112. – přibližně, můžete se podívat – vše je tam napsáno, že v případě stanného práva
přecházejí pravomoci včetně pravomocí vrchního velitele na předsedu Rady. Všechno je tam
napsáno.

Zákon o stanném právu také říká, že prezidentské volby se konat nebudou. Ale neříká, že se
pravomoci prezidenta rozšiřují, což znamená, že je to tak, vlak odjel.

A nakonec rozhodnutí Ústavního soudu. No poslouchejte, je to napsáno černé na bílém, existuje
rozhodnutí Ústavního soudu z roku 2015, kde je přímo napsáno: funkční období prezidenta je pět let,
a to je vše.

No, o čem to mluvíme? Prostě na Západě ho [Zelenského] teď nechtějí měnit, není vhodná doba. Už
jsem to řekl, a zdá se mi, že to je každému jasné. Všechna nepopulární rozhodnutí pověsí na něj,
včetně snížení věku odvodu, a všechno ostatní, pak provedou výměnu. Myslím, že to bude někdy v
první polovině příštího roku.

O. Samsonova: RIA Novosti.

Vladimire Vladimiroviči, dobrý den!



Tak či onak, byl jste na to během tiskové konference dotázán, ale Západ neustále zvyšuje teplotu a
neustále krok za krokem situaci eskaluje.

Vladimir Putin: Zvyšuje teplotu, ano.

O. Samsonova: Jaký cíl podle Vás sledují? Čeho chtějí dosáhnout? Možná je to nějaká provokace,
provokují Vás k něčemu?

Vladimir Putin: Opravdu, vidíme to, pozorujeme to. Neustále, jak jste řekla, zvyšují teplotu, eskalují
situaci. Zřejmě počítají s tím, že se v určitou chvíli vyděsíme.

Zároveň ale také říkají, že chtějí dosáhnout strategické porážky Ruska na bojišti. Co to znamená pro
Rusko? Pro Rusko to znamená konec jeho státnosti. To znamená konec tisícileté historie ruského
státu. Myslím, že to je každému jasné. A pak vyvstává otázka: proč bychom se měli bát? Není pak
lepší jít až do konce? To je elementární formální logika, její hodiny – myslím, že formální logika se u
nás na univerzitě vyučovala celkem šest měsíců – si dobře pamatuji. Dokonce si pamatuji i učitele,
který u nás tímto kurzem vedl.

Myslím, že ti kdo si to myslí a hlavně říkají, dělají další velkou chybu.

Vladimir Putin: Položte ještě pár otázek.

Prosím.

V. Desjatova: Věra Desjatova, rádio Vesti FM.

Ze zóny Speciální vojenské operace hlásí, že ukrajinské ozbrojené síly připravují novou
„protiofenzívu“ ve směru Charkov. Existují takové informace a je naše armáda připravena je odrazit?

Vladimir Putin: Naše armáda se připravuje na veškerý možný vývoj situace.

Pokud jde o směr Charkov, už jsem řekl, zde není žádné tajemství. Řekl jsem, už před šesti měsíci
jsem řekl, že pokud bude ostřelování našich obydlených oblastí v pohraničních oblastech pokračovat,
budeme nuceni vytvořit na ukrajinském území bezpečnostní zónu – sanitární zónu. Pokračovali v
těchto střelbách a my jsme udělali to, o čem jsme mluvili.

Ano, víme, že jsou to hlavně Američané a Evropané, kdo tlačí na Ukrajince, aby za každou cenu –
znovu to chci zdůraznit, opět za každou cenu – vytlačili naše jednotky na linii státní hranice, a plánují
to prezentovat jako velký úspěch roku 2024 v souvislosti s nadcházejícím summitem NATO a poté
americkými volbami.

Uvidíme, co se bude ve skutečnosti dít. Ale tento rozkaz „za každou cenu“ – ujišťuji Vás, že je to tak,
vím o čem mluvím – samozřejmě, pokud se nezakládá na realitě, vyjde to ukrajinské ozbrojené síly
opět velmi draho. Uvidíme, co se vlastně bude dít.

V každém případě, jak rozumíme, a řekl jsem, že nemáme žádné cíle přiblížit se Charkovu a tak dále
– je to stále taktický směr a nepřítel se to pokusí prezentovat jako strategický úspěch, pokud se mu
něco podaří. Podíváme se co se ve skutečnosti podaří. To už je ale spojeno s velkými ztrátami.
Myslím, že s největší pravděpodobností se situace bude vyvíjet tímto způsobem.

Je velmi těžké dělat nějaké předpovědi, protože koneckonců jde o vojenské operace, je to obtížná
situace – lidé chodí pod kulkami, trpí ztrátami, rozumíte? Proto je těžké něco nyní říci, ale moje
hodnocení situace je asi takové.



Ano prosím.

G. Ivanov: Gleb Ivanov, noviny Argumenty i Fakty.

Včera, po jednání se severokorejským vůdcem, jste řekl, že sankce Rady bezpečnosti OSN vůči
Severní Koreji by měly být přezkoumány.

Vladimir Putin: Dnes jsem to zopakoval.

G. Ivanov: Ano, a dnes jste to zopakoval.

Otázka: jak to udělat? Vzhledem k tomu, že hlavní iniciátor těchto sankcí je kategoricky proti. Má
cenu zde mluvit o reformě Rady bezpečnosti OSN, jak požadují někteří naši přátelé v BRICS?

Děkuji.

Vladimir Putin: Co se týče reformy OSN a Rady bezpečnosti OSN, je to problém, který daleko
přesahuje témata, která jste právě nastolil.

Rada Bezpečnosti jako klíčový orgán OSN vznikla po druhé světové válce a podle výsledků druhé
světové války, v důsledku výsledků. Situace ve světě se samozřejmě mění, vyžaduje to určitou
reformu této mezinárodní instituce. Ale tady – to je takový štempl našeho ministerstva zahraničí – je
nutné, aby tato reforma byla založena na širokém konsensu. Protože pokud jde o nějaké zákulisní
rozhodnutí skupiny zemí, jedné země, tak to mezinárodnímu společenství nic dobrého nepřinese,
protože prostě ztratí tento nástroj na řešení sporů.

Bez ohledu na to, jak je to těžké, bez ohledu na náklady, Rada bezpečnosti tak či onak pracuje. Proto
jsme pro reformu, ale pouze, opakuji, na základě širokého konsensu.

Pokud jde o přezkum sankcí vůči Korejské lidově demokratické republice, ano, řekl jsem to. Ale jsem
si vědom toho, že v dnešní situaci to bude téměř nemožné udělat konvenčními metodami, ale musíme
na tom pracovat. A je třeba ukázat, například jako u pracovní migrace, že jednotlivé nástroje
navržené a odsouhlasené ve své době, samozřejmě, pod aranžmá Spojených států, ztrácejí veškerou
sílu, smysl a humanitární principy, proč byly zavedeny. Proto hodláme začít a pokračovat v této
práci. Jak se u nás říká, voda opotřebuje i kámen. Uvidíme.

Prosím poslední otázku a tím skončíme.

A. Konopko: Dobrý večer!

Alexej Konopko, televizní kanál Rossija.

Po Vašem včerejším jednání v KLDR začal americký tisk psát, že americká rozvědka je ohromena
tempem sbližování Moskvy s Pchjongjangem, Pekingem a Teheránem. Soudruh Kim Čong-un také
poznamenal, že dohoda byla podepsána jen pár měsíců poté, co jste s tímto nápadem přišli.

Odkud tato rychlost? Je to Rusko, které se stalo atraktivnějším partnerem, nebo je to tím, že třetí
země jako celek nějak přehodnotily svůj postoj ke světové realitě, k diplomacii, nebo co?

V. Putin: Nevím. Je pro mě těžké komentovat to, co bylo řečeno, protože nevím, jak k tomu co se děje
se staví zpravodajská komunita ve Spojených státech. Jedná se o jednu z nejmocnějších
zpravodajských služeb na světě. Myslím, že jsou dobře informovaní a těžko je možné očekávat
takovou reakci, protože my o tom otevřeně mluvíme. Zde se nemusíte zabývat ani elektronickou



rozvědkou, ani běžnou, abyste pochopili, kam se věci ubírají a v jaké fázi se nacházejí. Pracovali jsme
otevřeně a všechny tyto body byly prodiskutovány.

Ano, samozřejmě jsme jednotlivé články probírali za zavřenými dveřmi, ale obecně by se asi dalo
podívat na naši dohodu z 60. let, kterou jsme prakticky reprodukovali skoro celou. Je zvláštní, jestli
je to nějaké překvapení a že americká zpravodajská komunita na to nebyla připravena.

Samozřejmě, všechno probíhalo dost energicky, ale situace ve světě se vyvíjí tak, že vyžaduje
posílení regulačního a právního rámce s našimi partnery, zejména v těch oblastech, které
považujeme za důležité, včetně zohlednění toho, co se vyvíjí v Asii. A vidíme, co se děje v Asii, není
liž pravda ? Blokový systém se dláždí v Asii. NATO se tam už stěhuje jako do trvalého bydliště. To
samozřejmě vytváří hrozbu pro všechny země v regionu, včetně Ruské federace. Jsme povinni na to
reagovat a učiníme tak.

Děkuji mnohokrát.

Všechno dobré, Na shledanou!
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